
北市醫學雜誌投稿簡則
Ver21-20250213

一、北市醫學雜誌為臺北市政府衛生局所發行，每季一期且對外開放，凡與臨床醫學、基礎醫學、生物科

技、公共衛生、衛生政策、護理及醫管等面向之學術論述，未曾登載未同時投稿其他刊物者，皆所歡

迎。

二、研究倫理：

投稿文章若涉及「研究用人體檢體採集」及「人體試驗」，應遵守衛生福利部公告之「研究用人體檢體

採集與使用注意事項」及「人體研究法」，以落實保障受試者。

1. 研究經人體研究倫理審查委員會（Research Ethics Committee）/ 人體試驗委員會（Institutional Review 
Board，以下簡稱 IRB）核准者，需清楚描述 IRB 同意書編號。

2. 個案報告文章中若涉及病人隱私，則需清楚描述已獲得病人知情同意。

三、凡刊載於本雜誌之著作，其版權屬於本刊，非經本刊編輯委員會同意，不得轉載其部份或全部內容於其

他刊物。

四、本刊稿件採雙盲匿名審查，作者修稿以二個月為限，逾期未知會本刊則視同放棄，本刊將以退稿處理

之。

五、本雜誌登載之論文類別包括綜論、專論、原著、簡報、個案報告及投書等論述。投稿文章之刊載本刊有

取捨權。

惠稿請採 A4 紙張並以電腦打字（字型大小 14，中文字型為標楷體，英文字型為 Times New Roman），一

頁 600 字格式（30 字×20 行），行間距離採隔行（double space）繕打，上下邊界 2 公分，左右邊界 3.17
公分，並請自正文編頁碼。

＊綜論（reviews）︰
特定議題的文獻整體性回顧與評論，每篇限中文總字數 7000 字以內（中文文稿）或者英文總字數 
5000 字以內（英文文稿）；中文摘要限 300 字以內，英文摘要限 250 字以內，參考文獻限 10-50 篇。

＊專論（special articles）︰
專題演講或某一主題之深入探討，每篇限中文總字數 7000 字以內（中文文稿）或英文總字數 5000 字

以內（英文文稿）；中文摘要限 300 字以內，英文摘要限 250 字以內，參考文獻限 10-30 篇。

＊原著（original articles）︰
具原創性之研究論述，每篇限中文總字數 7000 字以內（中文文稿）或英文總字數 5000 字以 內（英文

文稿）；中文摘要限 300 字以內，英文摘要限 250 字以內，參考文獻限 10-30 篇。

＊簡報（brief reports）或個案報告（case reports）：
簡報：簡短且含有臨床上或技術記錄，或者是初步的實驗結果；個案報告：針對罕見性、特殊性案

例，作一短文討論，或作者具創見性治療方式或心得之報告；其篇幅不得超過中文總字數 3000 字

（中文文稿）或英文總字數 2000 字（英文文稿）；中文摘要限 240 字以內， 英文摘要限 150 字以內，

參考文獻限 5-10 篇。



＊投書（letter to the editor）︰
針對北市醫誌刊出的文章做評論，其篇幅不得超過中文總字數 1000 字（中文文稿）或英文總字數 800
字（英文文稿）；中文摘要限 240 字以內，英文摘要限 150 字以內，參考文獻限 5-10 篇；除非特別要

求而且獲得主編同意。

茲將可接受投稿之文稿種類摘要字數、全文字數以及 reference 數相關規定，整理於下表：

文稿種類
中文摘要

字數上限

英文摘要

字數上限

中文總字數上限

（如為中文文稿）

英文總字數上限

（如為英文文稿）

參考

文獻數

綜說（review） 300 250 7000 5000 10-50

專論（special article） 300 250 7000 5000 10-30

原著（original article） 300 250 7000 5000 10-30

簡報（brief report）
個案報告（case report）

240 150 3000 2000 5-10

投書（letter to the editor） 240 150 1000 800 5-10

六、文稿編寫格式：請遵照由 International Committee of Medical Journal Editors 所制訂的“Uniform 
Requirements for Manuscripts Submitted to Biomedical Journals”，參閱 Ann Intern Med 1997;126:36-47。文

稿請編頁碼並請依下列順序書寫：

＊首頁（title page）包含：
(1) 中英文題目（不得用縮寫），英文論文標題每個單字除冠詞、介系詞及連接詞外，第一個字母一律

大寫，其餘小寫。

(2) 所有作者中英文姓名、學位名稱與服務機關。

(3) 通信作者中英文姓名、住址、電話及電子郵件帳號。

(4) 英文簡題 40 個字母以內，中文簡題 15 個字以內，英文簡題第一個字母大寫外其餘小寫。

(5) 字數：作者應在文稿首頁右上方標示清楚全文（包括中英文摘要、本文、參考文獻、表、圖）之

中文總字數（或英文總 word 數）。

Ex: 1. 若第二作者等所屬醫院、單位不同，請用阿拉伯數字在作者及單位之右上角標示如：
沈戊忠 1，何永仁 2，李寬容 3

1中國醫藥學院附設醫院放射線部；2台中大里仁愛綜合醫院放射線部；3國立清華大學生命科

學研究所。

Ex: 2. 共同作者在同一機構但不同單位，其名稱形式如下：
林志陵 1，陳修聖 2，蔡孟叡 3

1臺北市立聯合醫院仁愛院區消化內科；2泌尿科；3外科。

＊第二頁：

摘要（Abstract）以 300 字為限，原著論文摘要的格式為目的（Objective）簡述研究主要目標）、方

法（Methods）（簡述研究對象與方法）、結果（Results）（簡述主要的發現）、結論（Conclusion）
（簡述研究結果的意義）等順序書寫，每篇文章均應附 3-5 個中文或英文關鍵詞（Key words），關鍵

詞在 Medline 中必需可檢索出相關文獻。個案報告摘要的格式為目的（Objective）、病例報告（Case 
Report）與結論（Conclusion），無論中文稿或英文稿均需檢附中文摘要及英文摘要。



＊第三頁：

本文：原著論文依摘要、前言、材料與方法、結果、結論（討論）、（誌謝）、參考文獻之順序書寫。

個案報告依摘要、前言、病例報告、結論（討論）、（誌謝）、參考文獻之順序書寫。

(1) 前言應包含文獻回顧及研究目的。

(2) 材料與方法包含研究對象、研究設計、研究工具、進行步驟以及統計分析方法。

(3) 結果包含研究發現。

(4) 討論應包含以研究方法與結果為基礎、回顧相關文獻，並在研究方法及學術與臨床應用上作相關

推論或討論。臨床意涵就研究發現為基礎，條列式的擬定臨床上可資應用之方向。以 5 條臨床意

涵為原則。

＊ 原稿請以中英文電腦文書格式打字，並加標點。文內數字應用阿拉伯號碼書寫，度量衡單位用國際公

認標準符號（如 cm、mm、μm、L、dL、mL、Kg、g、mg、μg、ng、pg、Kcal、℃、msec、mm3、%
等），其他單位及符號請依國際習慣書寫。中文稿中之英文名詞，除專 有名詞外一律小寫。

＊ 表或圖內容以中文或英文表示，每一圖表請另附說明；圖表若引用其他雜誌或書籍，請於說明後註明

出處。

(1) 表圖標題及表格內容細標題的第一字母要大寫，其餘除專有名詞外，一律小寫。

Table 1. The predictive factors of successful prostatectomy.
Figure 1. Serial cardiac output data after the balloon was inflated with 10 mL normal saline.

(2) 表：表內不要有直線。每張表附以簡短標題，以註腳在表下方解釋表中資料，註腳所用符號一律

須按下列順序：a, b, c, d, e, f......。
(3) 圖表若為相片，請力求清晰、整潔。有關 MRI 之報告，必須說明使用數字，如 800/20。使用 

partial flip angle 時，必須說明使用之角度。

＊ 術語用法：縮寫及簡稱應在第一次使用時先用全文，後加簡寫如：Wisconsin Card Sorting Test 
(WCST)，然後才直接使用於其後之正文中。藥物不應使用商品名。

七、參考文獻︰本刊採用 Vancouver 系統。依照引用的次序，以阿拉伯數字加方括弧 [ ]，標示在文內引用處

之右方。文獻按照引用之先後順序排列於引用文內引用處，如 [2]、[1,3,4]、[5-8]。Vancouver 系統書寫

方式如下（請留意標點符號）︰

(1) 參考文獻的著者為 6 名以內時須全部加以列出；為 7 名或 7 名以上時，只列出最初 3 名，其他以

〝等〞,“et al.”代替。

(2) 為使文章更契合現況及掌握新資訊，文內引用文獻時，請儘量引用近五年之文獻，至少需有近二年

之文獻各一 ~ 二篇。

(3) 參考文獻於本文中出現的位置應適切，依其在文章中出現的前後順序以阿拉伯數字依序標註於

方括弧 [  ]。一般來說參考文獻數以不超過 30 篇為原則。作者應驗證文獻訊息的正確性，並使用 
MEDLINE( 參考網址：http://www.ncbi.nlm.nih.gov/books/NBK7256/) 中所示之期刊縮寫格式，舉例如

下：

＊期刊論文

請按「作者姓名。篇名。期刊名稱 出版年代；卷期：起訖頁數。」方式繕打。期刊名稱縮寫格式依照 
Index Medicus，Index Medicus 中沒有的期刊，則不應採用縮寫。

1. Feely J, Wilkinson GR, Wood AJ. Reduction of liver blood flow and propranonol metabolism by cimetidine. 
New Engl J Med 1981; 304(12): 691-6.

2. Kaplan NM. Coronary heart disease risk factors and anti-hypertensive drug selection. J Cardiovasc 



Pharmacol 1982; 4(Supple 2): 186-365.
3. Tada A, Hisada K, Suzuki T, et al. Volume measurement of intracranial hematoma by computed tomography. 

Neurol Surg (Tokyo) 1981; 9(3): 251-6. (In Japanese with English abstract).
4. 廖士程，李明濱，王美華等。綜合醫院醫療爭議案件之心理社會面向分析。醫學教育 2002；6(4)：

434-40。

＊單行本

請按「作者姓名。題目。編者姓名︰書名。版次（卷數）。出版地︰出版社，出版年代︰引用部分起

訖頁數。」的順序書寫。英文單行本的書名，除介系詞及冠詞外，第一字母需以大寫繕打。

1. 林信男。器質性精神病（初版）。台北巿：橘井文化事業，1985：102-10。

2. 陸汝斌。生物精神醫學。沈楚文編著。新編精神醫學（初版）。台北巿︰永大書局，1987：35-40。

3. Rin H. Sibling rank, culture and mental disorders. In: Caudill W, Lin TY eds. Mental Health Research in 
Asia and the Pacific. Hawaii: East-West Center Press, 1969: 105-13.

4. American Psychiatric Association. Diagnostic and Statistical Manual of Mental Disorders. 3rd ed. Revised 
(DSM-III-R). Washington DC, 1987.

5. Jones CJ, Smith TH. Kidney Disease. Boston: Little Brown & Company, 1973: 50-3.（引用書本之單行本

時）

6. Weiss MH: Mid-and lower cervical spine injuries. ln: Wilkins RH, Rengachary SS, eds. Neurosurgery, lst 
ed. New York: McGraw-Hill, 1985: 1593-600.（引用有編輯者之單行本或叢書時）

＊書籍章節

1. Greenland S. Applications of stratified analysis methods. In: Rothman KJ, Greenland S, eds. Modern 
Epidemiology. 2nd ed. Philadelphia: Lippincott Williams &Wilkins; 1998: 288-300.

2. 吳淑瓊，李中一，張阿蘭。影響台灣老人住進護理之家的相關因子。陳肇男、劉克智、孫得雄、江

豐富主編 - 人口就業與福利論文集。台北：中央研究院經濟研究所；1996：445-62。

＊整本書

1. MacMahon B, Pugh TF. Epidemiology: Principles and Methods. Boston: Little Brown and Co.; 1970.
2. 林為森，陳怡君，陳青浩，陳俞成，謝秀幸，魏美珠。生物統計學原理。台北：學銘圖書有限公

司，2002。

＊網頁

1. Gostin LO. Drug use and HIV/AIDS. Cited June 26, 1997. Available at:
 http://www.aids.org/topics/aids-factsheets/aids-background-information/what-is-aids/safer-se x-guidelines/

drug-use-and-hiv/.
2. 國立陽明大學醫學系。課程簡介。2011 [ 檢索日期 2011 年 12 月 22 日 ]；檢索自：http://www.

ym.edu.tw/md/ym2_1_1.htm。

＊未出版資料

參考文獻中，如有已被接受、正印行中之文稿，可註解〝印行中〞但需提供該期刊已接受之相關信

函。其餘個人之意見、未正式出版之文稿、已投稿但迄今未被接受者及其他未出版品，均不得列於參

考文獻中，僅得於文稿本文中提及。作者於提及以上未出版品前，有義務於投稿時提供相關個人之同

意。



北市醫學雜誌Endnote Style
請連結：https://www.ipress.tw/J0057?pWebID=1058&pType=3&mSeq=3

八、校稿：

1. 經審定採用之文章，由作者自負一校，除依審查意見修改外，不得任意增刪。

2. 文稿排版後，作者僅能修正排版印刷之錯誤。

九、凡經本刊登載之文章，本刊委請外籍顧問逕行英文摘要之潤稿作業。

十、投稿方式：

1. 全面採線上投稿，投稿時不需另郵寄紙本。投稿系統請連結至 http://www.ipress.tw/J0057。
2. 投稿及詢問問題，請寄信件至北市醫學雜誌編輯處信箱 A2217@tpech.gov.tw。編輯部聯繫

 電話：02-27093600#3543。



Instructions to Authors Ver19-20250213

1. Taipei City Medical Journal is published quarterly by the Department of Health, Taipei City Government. 
The editors welcome submission of articles from all disciplines of medicine written in either Chinese or 
English, which have not been published or submitted for publication elsewhere.

2. The journal accepts reviews, special articles, original articles, brief reports, case reports and letters to the 
editor.
a) Reviews: These include overview and commentary on specific topics. They should not exceed 5,000 

words. Number of references should range between 10 and 50.
b) Special Articles: These include special lectures or in-depth discussions on specific topics. The articles 

may include references or recommended reading materials suggested by authors. They should not exceed 
5,000 words. Number of references should range between 10 and 30.

c) Original Articles: These are reports of original work. The length of manuscript should not exceed 
5,000 words, including objectives, methods, results, discussion, and conclusion. In addition, number of 
references should range between 10 and 30.

d) Brief Reports: Manuscripts submitted as brief reports should be concise and contain short clinical/
technical notes or preliminary experimental results. They should not exceed 2,000 words. Number of 
references should range between 5 and 10.

e) Case Reports: These are short discussions of a case or case series with unique features not previously 
described. Case reports should not exceed 2,000 words. Number of references should range between 5 and 10.

f) Letter to the Editor: Letters are welcome on contents published in Taipei City Medical Journal. The 
contents should be no longer than 800 words. Number of references should range between 5 and 10.

3. The covering letter of original articles that are submitted for publication need to be accompanied by a letter 
of agreement from the Institutional Review Board of the institution where the research took place. Case 
reports that are submitted for publication and involve the use of human samples and/or the use of human 
subjects need to be accompanied by informed consent agreements signed by the subjects.

4. This journal adopts a double-blind mechanism in the review process, and the authors have a 2-month period 
to return the corrected manuscript. Overdue without informing the editorial office is deemed as abandonment 
and the manuscript will be rejected.

5. The format of each type of manuscript should be as follows: 
a) Original articles and brief reports should include the following components - title page, abstract, 

acknowledgements, references, tables, legends, and figures and a Chinese/English summary in that order. 
Each component should start on a new page.

b) Case reports should include the following components - title page, abstract, introduction, case description, 
discussion, references, tables, legends, and figures and a Chinese/English abstract in that order. Each 
component should start on a new page.

6. Title page: The title page should include a title, names, academic degrees, and affiliations of the authors, and 
an address for correspondence. The title page should also include a running title of not more than 15 Chinese 
characters or 40 English letters.

7. For a Chinese manuscript, the second page should include a Chinese abstract of not more than 300 characters 
and the last page should include an English abstract of not more than 250 words. For an English manuscript, 
the second page should include an English abstract of not more than 250 words and the last page should 
include a Chinese abstract of not more than 300 characters. The abstract should be structured and consist 
of the following headings: Background and Purpose, Methods, Results and Conclusion. The abstract page 



should include 3 to 5 key words.
8. Arabic numbers should be used. All units of measurement must be expressed in SI units and symbols, e.g., 

cm, mm, μm, L, dL, mL, Kg, g, mg, μg, ng, pg, Kcal, oC, msec, mm3, %, etc.
9. Tables, figures and legends should be typed in English or Chinese on a separate page. The first letter of the 

title and subtitle should be in capital letters as well as the first letter of any special terms.
10. References in the text should be set off in brackets [ ]. Arabic numbers should be used for reference numbers.
11. References with six or fewer authors should list all authors. References with more than six authors should 

list the first three authors followed by the notation of et al. Abbreviations in the form used by Index Medicus 
should be used for all journal titles. Examples of references are shown below:
1) Wang TL, Chang H: Appraisal of disaster response plan of hospitals in Taipei judged by hospital 

emergency incident command system (HEICS). Ann Disaster Med 2003; 1:104-11. (For journal articles)
2) Liou SW, Chiu CJ, Wang IJ: Effects of intraocular epinephrine on the corneal endothelium of rabbits. J 

Ocular Pharmacol Therap 2002; 18: 469-73. (For journal articles)
3) Lee MB, Liao SC, Lee YJ, et al.: Development and verification of validity and reliability of a short 

screening instrument to identify psychiatric morbidity. J Formos Med Assoc 2003; 102:687-94. (For 
journal articles)

4) Jones CJ, Smith TH: Kidney Disease. Boston: Little Brown & Commpany, 1973: 50-3. (For books)
5) Weiss MH: Mid-and lower cervical spine injuries. ln: Wilkins RH, Rengachary SS, eds. Neurosurgery, lst 

ed., New York: McGraw-Hill, 1985: 1593-600. (For articles or chapters in books)
Taipei City Medical Journal Endnote Style
https://www.ipress.tw/J0057?pWebID=1058&pType=3&mSeq=3

12. All right reserved. No part of the published article may be reproduced, stored in a retrieval system or 
transmitted in any form or by any means including but not limited to electronic, mechanical, photocopying 
and recording without permission in writing from the publisher. 

13. Manuscripts, including tables, references and figure legends, must be written double-spaced on A4 sized 
pages with margins of at least 3 cm using a word processor. Pages should be numbered consecutively 
beginning with the title page. Manuscripts sections must be presented in the file in the following order: title 
page, abstract, text (with acknowledgments), references or recommended reading articles, tables, figure, 
legends and the second abstract. The manuscript should be saved as a text file or as a Microsoft Word file. 
Along with each submission a declaration must be submitted stating that all authors agree that the contents 
of the article are to be published and this should be accompanied by a copyright transfer agreement that has 
been signed by all the authors.
Manuscripts should be emailed to A2217@tpech.gov.tw
or mailed to: The Editorial Office of Taipei City Medical Journal, Renai Branch, Taipei City Hospital, 
No. 10, Section 4, Renai Road, Daan District, Taipei, 106 Taiwan.



申請投稿「北市醫學雜誌」聲明書

一、本人（等）擬以新完成之著作投稿於「北市醫學雜誌」： 

　　文章題目：

　　所有作者依序列名：

　　稿件類別：□1. 綜說 (Review) □2. 專論 (Special Article)

　　　　　　　□3. 原著 (Original Article) □4. 個案報告 (Case Report)
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四、 本篇列名之著作者皆為實際參與研究及撰述者，並能擔負修改、校對與審查者討論之工作；
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